
P r o t o k ó ł
trzydziestego trzeciego posiedzenia 2 . sesyi, 2 . perycdu Sejznu galicyj- 

skiegojz dnia 9. października 1868. r.

Posiedzei e otwarte o godzinie 1 0 ’/ , .

Obecni: JO. książę Marszałek.

» Sekretarze: ks. Barewicz, Szujski, hr. Tarnowski, Pfeiffer.

Posłów z początku posiedzenia 78,

* w ciągu posiedzenia 118.

Ze strony rządu c k. Radca Namiestnictwa Bartmański.

Sekretarz Pfeiffer czyta protokół posiedzenia z d. 8. października. Protokół przyjęty.

Sekretarz Pfeiffer czyta dalszy ciąg petycyi wnesionych do Sejmu do dnia 9. października 1868.

Poseł Golejewski stawia wniosek, aby czytane j przyjść mające petycye, odesłać do Wydziału Krajowego.
Przyjęto

Komisarz odpowiada na interpelacyę ks. Ozarkiewicza.

Z porządku dziennego następuje sprawozdanie komisyi budżetowej, o wniosku rządowym, w sprawie od
dania funduszów indemnizacyjnych galicyjskich i krakowskiego w zarząd Wydziału krajowego. Sprawozdawca poseł 
Zyblikiewicz.

Po przemówieniu komisarza rządowego, dodaje poseł Zyblikiewicz imieniem komisyi punkt do propono
wanego przez komisyę, a wydrukowanego wniosku, między 2. i 3. umieścić się mający tej treści:

3. Na tej podstawie może Wydział krajowy zawrzeć z rządem umowę względem odebrania funduszów in
demnizacyjnych przez reprezentacyę krajową Liczba porządkowa punktu 5. w sprawozdaniu zmienia się 4.

W  ogólnej rozprawie zabierają głos posłow ie: Koczyński, H elcel, Golejewski, Kowalski, Krzeczunowicz.

Następuje rozprawa szczegółowa:

Puąkt 1 i 2. wn.osku komisyi przyjęte.

Następuje rozprawa nad punktem 3 dodanym przez komisyę. Poseł Golejewski przemawia przeciw punk 
q w i 3. Ppnkt 3- przyjęty. Punkt czwarty przyjęty Poseł Kraiński stawi? jako wniosek, aby dodać jaao punkt 6.

• Odebranie funduszów indemnizacyjnych poprzedzi ścisła oblikwidacya stanu czynnego i biernego tychże

funduszów. •

Punkt 5. przyjęty wed.e wniosku posła Kraińskiego. (Wniusek komisyi bez czytania w trzecnm  czytaniu



Następnie czyta poseł Piotr Gross sprawozdanie komisyi budżetowej z rachunków funduszu zapomogi dla 
dotkniętych klęską głodową mieszkańców Galicyi na r. 1866. i 1867. jako też budżetów tego funduszu na r. 1868. i 1869.

Izba uwalnia referenta od czytania zestawienia rachunków tyczących się operacyi tej finansowej.

W niosek: Sejm królestwa Galicyi i Lodomeryi wraz z Wielkiem ks. Krakowskicm udziela Wydziałowi k ra
jowemu absolutoryum z rachunków funduszu zapomogi dla dotkniętych klęską głodową, przeznaczonej na r. 1866. i 
1867. przyjmuje Izba jednomyślnie.

W niosek: Sejm królestwa Galicyi i Lolodomcryi z Wielkiem Księstwem Krakowskiem zatwierdza prelimi
narz funduszu zapomogi głodowej przez Wydział krajowy na r. 1868. i 1869. przedłożone i postanawia bezimienne 
przyjęcie wszystkich w tych budżetacti wykazanych petycyi. Przyjęto.

Tenże Referent czyta sprawozdanie komisyi budżetowej o budżetach funduszów indemnizacyjnycli Króle
stwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem Krakowskiem na r. 1868. i 1809

W niosek : Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi wraz z Wielkiem ks. Krakowskiem postanawia zamieszcze
nie następujących pozycyi w odpowiednich budżetach indemnizacyjnych.

A. W  budżecie funduszów indemnizacyjnych na r. 1868

a) dla Galicyi Wschodniej A. pokrycie w sumie 3 ,774 .055  zł.

B. potrzeby w sumie 3,774.055 zł.

b. dla Galicyi Zachodniej.

A. pokrycie w sumie 2,156.281 zł.

B. potrzeby w sumie 2,156,281 zł.

o. dla Wielkiego Księstwa Krakowskiego ;

A. pokrycie 222 .892  zł.

B. potrzeby 222.892 zł. przyjęte.

B. W  budżecie funduszów inndemnizacyjnych na rok 1869

a. dla Galicyi W schodniej pokrycie w sumie 3,690.775 zł.

c c  c potrzeby « 3 ,690 .775  zł.

b. dla Galicyi Zachodniej pokrycie w sumie 2 ,137 .474  zł.

c c  c potrzeby * 2 ,137 .474  zł

c. dla Wielk, sgo Księstwa Krakowskiego pokrycie w sumie 211.439 zł.

( c c c potrzeby * 211 .43? zł.

g łosując, przyjmuje Izba jednom yślnie.

Przytem prostuje sprawozdawca royłki druku na str. 2. wiersz 6. z góry —  zamiast 2 ,772.189 zł. ma 

być 2 ,772 .184  zł.

Na tejże stronnicy w tytule 6) punkcie B. (potrzebyj w wierszu 1. zam:ast 53 ,922 zł. ma być 53 .992  zł.

W nioski komisyi: Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi z W elkiem Ks Krakowskiem wzywa c. k. Na
miestnictwo aby przedkładając budżet funduszu indemuizacyjnego na t . 1870. równocześnie dokładny wykaz dotych
czasowych obrotów tegoż funduszu przedłożyć zechciało wniosek:

Dodatek krajowy do podatku na rzecz funduszów indemnizacyjnych ustanawia się na r. 1868. i 1869 w 
kwocie 51 centów od jednego złr. podatków stałych bez wojennego i nadzwyczajnych dodatków —  przyjęte.

Następuje sprawozdanie komisyi budżetowej o budżetach krajowych w ściślejszem słowa znaczeniu , tu
dzież funduszów samoistnych na r. 1869.
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Gdy w ogólnej dyskusyi nikt głosu nie żąda następuje rozprawa szczegółowa nad budżetem krajowym
na r. 1869.

Dochody: Fundusz krajowy w ściślejszem słowa znaczeniu Komisya wnosi:

Upoważnia się Wvdział krajowy do sprzedaży z efektów 1 98.698 zł. wynoszących takiej ilości jaka bę
dzie potrzebną do uzyskania w gotówce kwoiy 50.000 zł. Po sprzedaży lej ilości pozostanie w efektach prawdopo
dobnie 142,500 zł. Procent od tej reszty wynosió będzie 6 .025 zł. komisya przeto wnosi aby ta kwota 0.625 w
rubryce dochodów zamieszczoną była. Głosowanie nad tym wnioskiem odroczone na wniosek Jana hr. Tarnowskiego.

Preliminarz speeyalny. I. koszta reprezenticyi krajowej.

Izba głosuje tytułami. Tytuł A. (Sejm krajowy) B. (Wydział krajowy).

11. Koszta zarządu 89.737 zł. z dodatkiem podwyższenia dla dyurnistów przyjęto.

Referent Ludwik Wodzicki referuje III.  Koszta leczenia u b o g i c h  chorych przyjęto. IV. i V. koszta szcze
p i e n i a  i w y d a t k i  s a n i t a r n e .  Przy p u n k c i e  IV. i V. o ś w i a d c z a  s i ę  komisarz r z ą d o w y  przeciw wykreśleniu kosztów
szczepienia i wydatków sanitarnych — Izba przyjmuje w y k r e ś l e n i e  rubr. IV. i V. i sumy w pozyeyach 21. w rubr. 
IV. i 23. lit, b. w rubryce V. wyszczególnione.

VI Zasiłki dla zakładów dobroczynności przyjęto. —  Wniosek komisyi o wykreślenie 30.000 zł. na bu
dowę szpitalu w Kulparkowie z budiróu przyjęty.

VII. Zasiłki dla zakładów naukowych i wychowania publicznego. Poseł Czerkawski przemawia o pozycyi 
29. lit. k. i stawia wniosek.

Sumę 7.400 podnieść na 15.000.

Poseł Dunajewski stawia poprawkę do słów •nauczycieli dodać «i pomocników nauczycielskich«. Po prze
mówieniach posłów Bocheńskiego i Zyblikiewicza następuje zamknięcie dyskusyi lit. k. pozycyi 29. przyjęto.

VIII Utrzymanie pomników historycznych pozycyi 30. i 31. przyjęte. Poseł Wężyk stawia wniosek: Na 
restauracyę ołtarza w kościele N. P. Maryi w Krakowie wypłaci Wydział krajowy do rąk dozoru kościelnego sumę 
1,500 złr. ze sumy 6 000  przeznaczonej na restauracyę pomników historycznych. Przyjęto.

IX. Zwrot do funduszu zapomogi rozdanej w r. 1866 poz. 32.

X. Kwaterunkowe dla żandarmeryi poz. 33 — 49.

XI Podatki i daniny poz. 50, Przyjęte.

Referent Ludwik Skrzyński sprawozdaje z petycyi: Izby handlowo przemysł, lwowskiej o 10.000 złr. za
siłku na urządzenie wystawy przemysłowej. Komisya wnosi aby Wys Izba przeszła do porządku dziennego nad tą 
petycyą

Poseł Adam Sapieha wnosi, aby Izbie handlowo-przemysłowej we Lwowie dać zasiłek 5 .0 )0  złr.

Wniosek komisy/ przyjęty.

Następuje sprawozdanie z rubryki XII. Drogi krajowe.

Pozycye 1. 2 3. 4. 5. przyjęte.

Wniosek komisyi: System dotowania dróg gminnych z funduszu krajowego, celem ułatwienia im budo
wy tych dróg w sposób właściwy drogom wyższego rzędu ma na przyszłość być zaniechany.

Zasiłki zaś na drogi gminne mają być dawane jedynie w wypadkach w sposób ustawą drogową oznaczony.

L. Wodzicki wnosi: po słowach »być zaniechany* umieścić ustęp: „Drogi które przed oddaniem spraw 
drogowych w zarząd krajowy, za drogi krajowe przez rząd uznane były, jako takie i nadal uważane będą, dopóki 
ustawa krajowa inaczej nie orzeknie." Wniosek poparty.

Następnie przemawia w imieniu Wydziału krajowego poseł Kraiński. Za wnioskiem L. V> odaickiego, poseł



«

Gniewosz. Zyblikiewicz wyjaśnia sprawę drogi gminnej Dębicko-Tarnobrzeskiej. Poseł Gross stawia wniosek do ustawy: 
Droga z Dębicy do Tarnobrzega uznaje się za drogę krajową. Poseł Grocholski przemawia imieni ;m Wydziału. Poseł 
Golejewski wnosi o zamknięcie dyskusyi. Po przemówieniu sprawozdawcy posła Krymskiego imieniem W ydziału, na
stępuje glosowanie nad wnioskiem komisyi. System dotowania dróg gminnych z funduszu krajowego, celem ułatwie
nia im budowy tych dróg w sposób właściwy drogom wyższego rzędu ma na przyszłość być zaniechany. Zasiłki zaś 
na drogi gminne mają być dawane jedynie w wypadkach i w sposób ustawą drogową oznaczony (ust, 18. sierpnia 
1866.) przyjęto.

Zawieszenie posiedzenia do godziny 6.

Dalszy ciąg posiedzenia o godzinie 6 '/a*

Posłów obecnych 106.

Referent większości komisy i Zyblikiewicz pop:era wniosek większości.

ZaHera głos poseł Skrzyński:

Po zamknięciu dyskusyi na wniosek posła Rogawskiego przemawiają L. W odzicki, Gniewosz, Ad. 5apieba

Po przemowie sprawozdawcy poddaje Marszałek pod głosowanie wniosek posła Grossa.
f  1 *1 *

W niosek upada. W niosek posła L. W odzickiego upada.
'jta 1 ł . ,|j /

W niosek komisyi, aby drogę Dębicko-Tarnobrzeską z pomiędzy dróg gminnych wyjąć. ■ a włożyć między 
drogi krajowe w budżecie przyjęty.

Komisya proponuje na tę drogę z funduszu drogowego krakowskiego złr. 50.000.

Poseł -tan Tarnowski stawia poprawkę o nie 5 0 ^ 0 0 . ale 80 .000  złi. z funduszu drogowego w Gali » za
chodniej. W niosek posła Tarnowskiego przyjęty.

I
F u d ie t drogowy podniesiony w ten sposób o 30.000 złr. przyjęty w sum ie 369.00C złr.

W niosek komisyi: I. ■

Wysoki Sejm raczy uchwalić: Poleca się Wydziałowi krajowemu aby ponownie upomniał sie u c. k. Na
miestnictwa:

1. O jak najspieszniejsze przeprowadzenie i przedłożenie rachunków, ze wszystkich zaiegłości konkuren
cyjnych, celem uwidocznienia rzeczywistego stanu funduszu drogowego i oddania go w zarząd Wydziału krajowego.

2. O zwrot zabczek zwrotnych udzielonych przez c. k. Namiestnictwo z funduszu krajowego na drogi
krajowe.

Poleca się Wydziałowi krajowemu, aLy o zwrot kosztów wyłożonych z funduszu krajowego n a  budowę
mostu na Dunajcu pod Czorsztynem, ponownie upomniał się u król. węgierskiego ministerstwa. Przyjęte.

W niosek komisyi: Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby przedłożył Sejmowi na najbliższej *adencyi pro
jekt do sieci najpotrzebniejszych dróg krajowych, oraz plan pożyczki krajowej, przeznaczony wyłączni na budowy

tych dróg.

Pierwsza część wniosku do słów „oraz plan" przyjęto.

Druga część wniosku od „oraz p h n “ przyjęta

W niosek komisyi zmieniony. Upoważnia Się Wydział krajowy do sprzedaży z efektów 1 9 8 .698  złr. wy
noszących, takiej ilości jaka będzie potrzebną dc uzyskania w gotówce kwoty 80 .000 . Po sprzedaży t ij ilości pozosta
nie w efektach prawdopodobnie 92.500. P rocent od tej reszty wynosić będzie 4 .600. Komisya wnosi, aby ta kwota 
4 .600  złr. w rubryce docbodów zamieszczoną była. i

W niosek przyjęty.

Rubryka XIII. Różne przypadkowe pozycye 62 , 63. przyjęte,
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2. Szpital główny we Lwowie. Ref, L. Wodzicki.
Poseł Kabat stawia w niosek: Wysoki Sejm raczy uchwalić: Podwyższenie rocznej płacy:

1. Dyrektora szpitala głównego we Lwowie z 840 na 1.200.
Prymaryusza dla oddziału syfilitycznego z 630 na 1.000.
Prymaryusza dla oddziału internistów z 630  na 1.00C.
Prymaryusza dla oddziału obłąkanych z 630 na 1,000.
Profesora akuszeryi z 210  na 400.
W niosek posła Kabata upada.
Suma niedoboru wedle wniosku komisyi przyjęta.
3. Fundusz położnic we Lwowie. Sumy potrzeb wydatków i niedoboru wedle wniosku komisyi przyjęte.
4. Fundusz obłąkanych. W n.osek odnośny komisyi i Wydziału krajowego przyjęty.
5. Preliminarz Wydziału krajowego tyczący się funduszu podrzutków na wniosek komisyi przyjęty.
6. Szpital św. Łazarza w Krakowie.
Preliminarz szpitala.
a) oddziału chorych sporadycznych przyjęty wedle wniosku Wydziału krajowego i komisyi.
b) Oddział położnic i dodrzutków.
Poseł Gn ewosz czyni w niosek: Sejm poleci Wydziałowi krajowemu , aby za pielęgnowanie kobiet w od

dziale położnic ustanowił taxę odpowiednią rzeczywistym wydatkom.

Wniosek posła Gniewosza upada. Wniosek komisyi aby przyjąć niedobór w kwocie 36.296 zł. przyjęty.

Preliminarze szpitalu Sw. Ducha oddziału Oułąkanych i odziału syfilistycznych tegoż szpitalu wedle wnios
ku Wydziału i komisyi przyjęte.

10. Fundusz policyjny, referuje poseł Zyblikiewicz. Wniosek kom isyi, aby przyjąć preliminarz tego fun* 
duszu przyjęty.

Preliminarz sumaryczny.

Dochody w łasne, 85 .900  zł?

Suma dochodów 259 .658  zł.

W ydatki. 1. fundusz krajowy w ściślejszem znaczeniu.

Koszta zarządu „ 91.737 zł.
Dopłaty na drogi krajowe 369.000 zł.

Suma 961.884 zł.

2. Fundusz w obszerniejszem tego słowa znaczer iu :

Suma wydatków . . . 1 ,302.938 zł.
259.658 zł.

N i e d o b ó r .. 1 ,043.280 zł.
91 .000 zł.

952.280 zł.

957.000 zł.
N adw yżka............................... , 4 .720 zł.

Uchwała finansowa o pokrycie niedoboru funduszu krajowego na rok admin. 1869.

Na pokrycie niedoboru funduszu krajowego w roku admin. 1869. uchwala Sejm dodatki do podatków
stałych z dodatkiem ł/3 części po 16 centów od każdego zł austr. przyjęto.

2. Wyjątkowo na r. 1869. przyzwala się Wydziałowi krajowemu przenosić oszczędności z jednej rubryki 
na potrzeby rubryk innych. Przyjęto.

Komisya budżetowa w nosi: aby fundusze samoistnie przyjąć wedle wniosków Wydziału. Przyjęto.

Budżet w trzeć; sm czytaniu bez czytania przyjęty.

Referent Zyblikiewicz sprawozdali* z petycyi.
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Pet. 192. Frankego o subwencyę z funduszu krajowego na dalsze kształcenie się w Zurychu. Komisya 
wnosi: aby petycyę do uwzględnienia Wydziału krajowego oddać. Przyjęto.

Pet. miasta Boczaczs 227. o gimnazyum. Na wniosek komisyi odstąpiona Wydziałów krajowemu Pet. 196.
Adama Skorupki dyrektora teatru krakowskiego o zwrot 2 .500 zł komisya wnosi by Wysoki Sejm przeszedł nad
petycją do porządku dziennego. Przyjęto.

Z porządku dziennego następuje sprawozdanie komisyi administracyjnej eo do pozwolenia pobierania k o - 
pytkowego dla miasta Stanisławowa. W rozprawie ogólnej zabiera głos poseł Kamiński, za wnioskiem, przeciw Ko- 
roluk , Ławrynowicz.

Poseł Ławrynowicz w nosi, aby nad ustawą przejść do porządku dziennego. Wniosek upada.

Ks. Barewicz wnosi, aby ustawę przyjąć en bloc.

Izba przyjmuje ustawę en bloc —  w trzeciem^czy taniu , bez czytania.

Marszałek zapowiada posiedzeide^na godzinę 9. nazajutrz.

Porządek dzienny.

ł .  Sprawozdanie komisyi konstytucyjnej o przedłożeniu rządowem, względem postanowień na wypadek, 
że poseł sejmowy ulegnie kondemnacje sądowej , lub zostaje pod śledztwem karnem.

2. Sprawozdanie komisyi konstytucyjnej o wniosku posła Krzeczunowieza względem nietykalności i nie
odpowiedzialności posłów.

o Sprawozdanie o petyeyi miasta S tanisław owa, względem uzyskania półmilionowej pożyczki ze skarbu
państwa.

A. Sprawozdanie komisyi petycyjnej.

5 Sprawozdanie Wydziału krajowego względem pozwolenia gminie Młynisk, powiatu trembowelskiego na 
pobór dodatku gminnego do wszystkich podatków bezpośrednich w wysokości 3 6 ^ .

6. Sprawozdanie komisyi wybranej do rozpoznania sprawy katastralnej.

7. Sprawozdanie komisyi konstytucyjnej o przydzielonych jej petycyach.

L eon K siążę Sapieha w. r.

Sekretarz Sekretarz
k s .  B a r e w ic z  w. r. J .  S z u j s k i  w r.



Dalszy ciąg J?etycyj
wniesionych do Sejmu do dnia 9. października 1868. r.

419. Wydział powiatowy w Rohatynie przez p. Szujskiego o ustanowienie emerytury dla nauczycieli szkół
ludowych.

420. Lekki Franciszek i Dołkowski Henryk członkowie Rady powiatowej przez p. W yrobka o przeznacze
nie siedziby sądu powiatowego z Riały do Kent.

421. Mieszczanie Doliny obr. gr. kat. przez p. ks. Guszalewicza o zniesienie opłaty na fundusz parafialny
zapasowy.

422. Gmina Warynia przez p. Wiśniewskiego o zniesienie opłaty na fundusz zapasowy parafialny.

423 . Gminy Warynia i Kropuwka przez p. W iśniewskiego o przywrócenie im pfawa do lasów i pastwisk
dworskich.

424. Gmina Poremby kupińskie przez p. Wiśniewskiego o przywrócenie prawa do pastwisk dworskich.

425. Gminy Przew rotne, Pogwizdów i Huciska przez p. Wiśniewskiego o przywrócenie im praw do po
boru drzewa z lasów dworskich.

426. Gminy W idełk i, Kupno i Poremby Kupińskie przez posła Wiśniewskiego o przywrócenie im prawa 
do poboru drzewa z lasów dworskich.

427. Wydział powiatowy w Brzesku przez p. Hoszarda o subwencyę 15.000 na budowę drogi od Opa
towca do Corekwi na granicy powiatu bocheńskiego.

428. Przełożeni gminy izraelid .iej i admi ..stracyi szpitalu izraelskiego w Tarnowie przez p. Rutowskiego, 
o podniesienie szpitalu izraelitów w Tarnowie do zakładu publicznego lub wcielenie go do szpitalu chrześciańskiego w

Tarnowie.
429. Wydział towarzystwa demokratycznego przez p. Smolkę o ukończenie sprawy ksiąg hypotecznych; o 

komasacyi gruntów i opłacie od przeniesienia własności.
430  T enie Wydział przez p. Smolkę o polepszenie bytu nauczycieli szkół ludowych.
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